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Hvaler: Danmarks Fiske-
riundersøkelser (DFU)
har laget et grundig for-
slag til hvordan tobis og
brisling kan brukes til
konsum, og ikke bare mel
og olje. I den sammenhen-
gen viser de til at både Por-

tugal, Norge og Øst-Asia bruker disse to
artene til mat.

Begge fiskeslagene taper seg raskt et-
ter at de er fanget. Derfor er det vesent-
lig at de blir behandlet forsiktig og kor-
rekt fra de er fanget til de ligger i kjøle-
disken. Det viktigste er rask nedfrys-
ning, og at fisken blir holdt på minus 30

grader. Skal den fanges med trål må
tråltrekkene være korte. I dag selges
brisling i blokker på 20 kilo til konsum,
for et lavprismarked.

Tette porsjonspakker som hindrer
harskning og uttørring er velegnet for
konsum, særlig om fiskerne skal få hø-
gere pris. Uansett er holdbarheten bare

tre måneder. Sammen med veiledning-
en til hvordan levere disse fiskene til
konsum har også DFU lagt ved lekre
oppskrifter. Om du vil prøve stekt bris-
ling på honningbakt selleri og løk i rød-
vin eller tobis med bakte poteter og ba-
silikum, finner du brosjyren på DFUs
hjemmeside, www.dfu.dtu.dk.

Tobis og brisling rett behandlet er egnet til konsumfisk

Bergen: Havforskerne
undres på hvor silda be-
finner seg. På det siste
toktet fant de bare cirka
en tredel av den silda de
venter å finne på denne
årstida. 

Brit Rønningen

redaksjonen@fiskaren.no

I november-desember hadde
Havforskningsinstituttet tokt
med «Johan Hjort» i overvin-
tringsområdene for NVG-sil-
da, fra Vesterålen og nordover.
– Der fant vi en god del mindre
sild, rundt 3,5 millioner tonn,
sier havforsker og toktleder
Jens Christian Holst. 

Ustabilt tokt
Estimert mengde målt i gyte-
bestand hadde de ventet å fin-
ne 11 millioner tonn. Det er en
stor forskjell fra de 3,5 millio-
nene de faktisk fant. Det kan
skyldes toktet, at det var gan-
ske utstabilt, eller det kan skyl-

des metodiske feil.  – Silda sto i
kjempestore stimer på overfla-
ten og ned til 250 meter. Da blir
vanskeligere å måle silda som
står dypest. Det kan føre til at
en måler mindre mengde. For
oss er det bedre at den er mer
spredt i større områder. Så kan
det kan være sild i andre områ-
der. Det er flere måter å måle
forskjellen på, sier Holst. 

– Vi er ikke bekymret, selv om
vi helst hadde sett at der var
mer sild. Basert på disse tallene

er det ikke noe som tyder på at
bestandsvurde-
ringen fra sep-
tember i 2007 er
feil. Til det har
dette toktet vist
seg å være for
ustabilt,

Den ene av de
to ukene toktet
varte ble fartøy-
et dirigert vesto-
ver i Islands øst-
lige sone for å se
om det var sild
der. Der ble det
ikke funnet noe sild. 

Internasjonalt tokt
– Vi regner ikke med at vi har
underestimert bestanden i
området. Men det var dårlige
værforhold og vi skulle dekke
et stort område. Det at vi fant så
pass lite skyldes enten meto-
diske problemer knyttet til den
spesielle tette og klumpvise
fordelingen vi har på denne
årstiden, eller at deler av be-
standen står i et annet område.
Mange fiskere vi har snakket
med tror det sist. Muligens kan
silda være rett vest for Nord-
land, sør for Lofotodden, sier
Holst. 

Det kommer et nytt tokt i be-
gynnelsen av februar, og i mai

vil Norge, Russland, EU, Fær-
øyene og Island
gjennomføre et
stort internasjo-
nalt tokt.  – Det
toktet vil være
gunstigere for
akustisk meng-
demåling. Da vil
vi dekke hele
Norskehavet. Til
høsten blir det en
ny bestandsvur-
dering basert på
maitoktet, fortel-
ler Holst. 

Finner ikke silda
FINNER IKKE: Havforskerne undres på hvor silda befinner seg.På toktet før jul fant de ikke så mye sild som de hadde regnet med å finne.
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Ålesund: Erfarne fiskere
stiller spørsmål ved for-
skernes gedigne anbefa-
linger i NVG-sildefisket.
De frykter forskerne
igjen ligger tre år etter
utviklingen og anbefaler
et for stort fiske.

Einar Lindbæk

einar.lindbak]fiskaren.no

– Hvor er all sida, spør skipper
og reder Atle Nekkøy på 90-fo-
tingen «Bluefin».

– Vår sildeleiting på kysten
mellom 70 og 71-graden har
gitt minimale resultat. Vi ser
riktignok litt småsild, men
storsilda er helt borte. Nå ser vi
bare enkelte dotter med sild,
mens vi før kunne gå timevis i
sildeflak.

Selv under gytingen i vinter
så vi ikke så mye sild i år som de
siste årene, sier Nekkøy som
ikke er alene om å se at silde
har forsvunnet.

Bruk «føre-var»
– Å leite etter sild på kysten nå
er det nærmeste man kommer
en blåmandag. Det loves mye,
men det finnes lite, sier skippe-
ren, som nekter å godta at de
store sildemengder har funnet
seg nye steder å være.

Nekkøy frykter
for at forskerne
igjen ligger på et-
terskudd og bom-
mer med anbefa-
lingene.

– Jeg synes for-
skerne burde ta i
bruk føre-var-
prinsippet og hol-
de anbefalingene
lavere. Hvis be-
standen ikke er så stor som de
legger til grunn, kan det ek-
spansive fiskefisket nå og i åre-
ne som kommer få alvorlige
konsekvenser for bestanden,
mener Nekkøy.

Han frykter for en ny be-
standskatastrofe om forskerne
bommer grovt på sine anbefa-
linger nå og i flere år framover.

Fiskerne tillit til forskerne,
fikk et nytt anslag mot seg i for-
bindelse med forskerne signal
om at havet skulle fylles med
hestemakrell i høst.

Det ble signalisert et fiske på
60.000 tonn, men hestema-
krellen uteble.

Det siste er at seibestanden
kanskje ikke er så god som for-
skerne har gått ut med.. For

Nekkøy kom-
mer ikke det
med sei, som
noen stor over-
raskelse. – Når
man får tre sei-
er med å fiske
tusen tonn sild,
skulle det være
rart om seibe-
standen er så
stor som for-

skerne har hevdet, sier Atle
Nekkøy.

Langt nord og langt ute
Sildeforsker Jens Christian
Holst, som for tiden er på silde-
tokt nordpå med «Johan
Hjort», er ikke overrasket at det
er forholdsvis lite sild på kysten
nå og forklarer det med at silda
gradvis de siste årene har fun-
net nye overvintringsområder
enn et par store fjorder som var
vanlig fram til 2002.

– Silda står langt nord og

langt ute. Det spesielle er også
at store mengder småsild fra
Barentshavet har blandet seg
med storsild. Anbefalingene vi
har kommet med vil stå fast til
neste års anbefaling. Vi regner
med å få en god oversikt over
bestanden på det toktet vi
gjennomfører nå, sier Holst.

– Til vinteren vil den store sil-
da skille seg ut og trekke mot
kysten.

Det vil dermed kunne bli et
riktig sildefiske på kysten til
vinteren, spår Holst.

«Johan Hjort» hadde heller
ikke sett mye sild fram til helga,
men vil denne uka være i det
området hvor man forventer at
de store sildemengdene er.

– Alle steiner skal nå snus for
å få svar på sildebestanden
som vil få anbefalinger neste år
bygd på ekstra god dokumen-

tasjon, sier Holst. Når det gjel-
der hestemakrellen, kom det
ikke en anbefaling fra forsker-
ne, men et signal om at det ville
bli et godt fiske på grunnlag av
innstrømninger av atlanter-
havsvann i Nordsjøen.

– Her viste det seg at denne
innstrømningen ikke fikk be-
tydning fordi makrellen og he-
stemakrellen fikk en mer vest-
lig vandring, sier Holst.

Tviler på sildeforskerne

LEITER: 90-fotingen «Bluefin» leiter forgjeves etter de store mengder av NVG-sild. ARKIVFOTO

Tromsø: En dansk polarforsker har fun-
net ut at innlandsisen på Grønland
smelter langt hurtigere enn det FN’s kli-
mapanel antar.
Han mener at omtrent halvdelen av

innlandsisen er i ferd med å omdannes
til vann.
Det danske nettstedet Ingeniøren skri-
ver at vannmassene fra den smeltende
innlandsisen setter nye rekorder i takt
med målingene som forskerne foretar.

– De siste undersøkelsene viser at
halvparten av arealet til innlandsisen er
i ferd med å smelte. Det tilsvarer 22
ganger Danmarks størrelse (cirka
953.600 km2) og er omtrent en fordob-
ling i forhold til 1996. Den gang var kun
28 prosent av iskappa i ferd med å smel-
te. De nye tallene er langt mer alarme-
rende enn dataene som er tatt med i
rapportene fra FN’s klimapanel, heter
det på nettstedet.

Den danske polarforskeren Sebastian
Mernild, som arbeider ved Universitet i
Fairbanks i Alaska, har samarbeidet
med kolleger fra flere amerikanske uni-
versitet. Sammen har de funnet ut at av-
smeltinga fra innlandsisen i 2007 var 97
prosent mer omfattende enn gjennom-
snittet for perioden 1995-2006. Det
skyldes at temperaturen i Arktisk stiger
dobbelt så raskt som på resten av klo-
den.Undersøkelsene samsvarer med

funn som Danmarks Rumcenter tidli-
gere har gjort. De viste at det hvert år
smelter omtrent 300 kubikkilometer
innlandsis.

Tidligere er det beregna at smeltevan-
net fra innlandsisen alene kan få ver-
denshavene til at stige med mer enn 60
centimeter i løpet av dette århundret.
Den grønlandske ismassen dekker 1,7
millioner kvadratkilometer og er cirka
3,2 kilometer tjukk.

Innlandsisen forsvinner i høgt tempo

Ålesund: Havfiskereder og in-
dustrileder, Sigurd Teige, me-
ner forskerne har gitt for høge
anbefalinger på NVG-sild, for
lave på makrell og burde ha åp-
net for å fiske minst 100.000
tonn lodde allerede i 2008.

– Forskerne burde ha holdt
på sin første anbefaling på å
fiske 1,2 millioner tonn NVG-
sild og ikke kommet med en
ekstra anbefaling som følge av
deres egen regnefeil. De gjorde
den samme regnefeilen året før
uten at det kom en ny anbefa-
ling, sier Sigurd Teige.

Store svingninger i tilgangen

på sild, får store konsekvenser i
forholdet til markedet. Med en
TAC på 1,5 millioner tonn, be-
tyr det et nytt kraftig løft på sil-
demengder som skal ut i et be-
grenset sildemarked. Mer sild
må nå gå til mel og oljeindus-
trien. Teige er kritisk til at for-
skerne anbefaler en nedgang i
makrellkvotene og synes dette
helt klart bygger på sviktende
grunnlag.

– Det legges inn så store kutt
på grunn av høg dødelighet
som følge av utslipp og svart-
salg, som det ikke er grunnlag
for i dagens situasjon. Når det

legges inn 60 prosent for dette,
harmonerer det ikke med vir-
keligheten. Skottland og Shet-
land har skjerpet kontrollen og
luket bort problemer. I Norge
har skjerpet kontroll innen
fangst og levring vist at det ikke
finnes grunnlag for å kutte kvo-
ter på dette grunnlaget. For-
skernes utspill grenser derfor
til det useriøse, mener Sigurd
Teige.TT

Teige mener det burde væreTT
grunnlag for å sette opp ma-
krellkvoten med 10-15 prosent
i stedet for å sette den ned med
ti prosent.

Kritisk til forskerråd

Å leite etter
sild på kysten

nå er det nærmeste
man kommer en blå-
mandag

Atle Nekkøy

”

NGV-SILD

FORSKNING
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Vi helst hadde
sett at der var

mer sild. Basert på
disse tallene er det
ikke noe som tyder
på at bestandsvurde-
ringen fra september
i 2007 er feil. 

Jens Christian Holst,
havforsker

”

Bergen: Det er stor aktivitet på
sildefeltet på grunn av fint vær
og gode forhold. Nylig meldte
«Rogne» om en storfangst på
1.000 tonn NVG-sild.

– Det er en relativt brukbar
fangst. Det var spesielt at det
var tatt i ett kast. Vi var ved Ma-
langsdypet, og vi var ikke mer
enn fire-fem timer på feltet.
Det var veldig fine forhold. Det
er mange båter på vei til feltet,
forteller styrmann Kjell-Ove
Rogne på «Rogne». 

Rogne er godt fornøyd med
fangsten. 

Mye fisk

Preben
Madsen

Bergen: Skipper John Bjørn-
holm fisker sild på Møre med
sin kystbåt «Bjørnholm Seni-
or». Der er det nesten ikke noe
sild.   – Vi har vært på to turer i
år og har fisket til sammen 80-
90 tonn NVG-sild. Vi fisker på
Møre. Der er det veldig lite sild.
Vi fisker den som trekker inn til
land eller til fjordene, forteller
Bjørnholm. 

Langt ute
Mandag fikk «Bjørnholm Seni-
or» fra Aure 40 tonn NVG-sild.
Kystbåten på 14,99 meter har
en kvote på 1.000 tonn NVG-
sild.  – Silda står for langt ute.
Der har små båter ingen ting å
stille opp med. Vi er avhengig
av å fiske innenskjærs. Vi har
sett tendenser til at 90-fotinger
fisker inn til fjordene. Det er
ikke noe ønskelig situasjon for
oss som har små kystbåter. Vi
kan ikke konkurrere med dem,
sier Bjørnholm.

Silda var i snitt 200 gram og
ble solgt for 1,70 kroner kiloet. 

– Jeg synes ikke noe om den
prisen. Da vi leverte sild i fjor,
fikk vi 4 kroner kiloet, forteller
Bjørnholm. 

Strukturering
Han mener strukturering er
nødvendig også for dem som er
under 15 meter. 

– Vi som er under 15 meter får
ikke lov å strukturere i like stor
grad som de over 15 meter. Vi
må få strukturere to pluss to
kvoter. Vi har et mannskap på
fem mann om bord. Det har
gått bra tidligere så lenge vi
kunne få leie kvoter. I fjor kun-
ne vi leie kvoter fra andre båter,
sier Bjørnholm.

Han har nettopp kjøpt en båt
på 18 meter og en på 11 meter.
Den ene båten er kjøpt for ni
millioner kroner. Kvoter kom-
mer i tillegg. 

Mange båter
– I dag må man ha en dunge
med båter for å få nok drifts-
grunnlag. Hvis vi skal drive
med bare en båt, må jeg si opp
to av mannskapet. Da jeg kjøp-
te Bjørnholm for 10 millioner
kroner for noen år siden, var
det mulig å få nok inntekter av
en slik båt. Nå er det blitt bare
vanskeligere. Vi trenger et like
stort inntektsgrunnlag som bå-
tene over 15 meter, mener
Bjørnholm. 

I går ettermiddag var det inn-
meldt 6.700 tonn NVG-sild til
Norges Sildesalgslag. Det var
lave priser ned mot minstepris.
I tillegg var det innmeldt 60
tonn kystbrisling. Den gikk til
avtalt pris på 5,90 kroner kiloet.
Siden nyttår har alt kvantum
gått til Sverige. 

Lite sild 
på Møre
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